

## الذكاء الانفعالي وتأثيره علي التفكير الابتكاري لدى لاعبي الكاراتيه

م.د/ أحمد السيد عبد السلام \*

يهدف البحث للتعرف على الذكاء الإنفعالي وتأثيره على التفكير الابتكاري لدى لاعبي الكاراتيه، واستخدم الباحث المنهج الوصفي بخطواته وإجراءاته باستخدام الأسلوب المسحي، نظراً لملائمته لطبيعة البحث، وقام الباحث باختيار عينة البحث بالطريقة العمدية من لاعبي الكاراتيه بمحافظة القليوبية والمسجلين بالاتحاد المصري للكاراتيه، تم إجراء الدراسة الأساسية علي عينة قوامها ( ١١٠ ) لاعب، كما تم إجراء الدراسة الاستطلاعية علي عينة قوامها ( ٢٠ ) لاعب من نفس مجتمع البحث وخارج العينة الأساسية، وكانت أهم النتائج:

- أوضحت نتائج صدق المحكمين إتفاق الآراء حول أبعاد المقياس الذكاء الانفعالي (٥) أبعاد والاتفاق حول محتوى العبارات (٥٠) عبارة.
- أوضحت نتائج صدق المحكمين إتفاق الآراء حول أبعاد المقياس التفكير الابتكاري (٣) أبعاد والاتفاق حول محتوى العبارات (٣٧) عبارة
- فاعلية المقياسين الذي تم بناؤهم في الدراسة الحالية لقياس الذكاء الانفعالي والتفكير الابتكاري لدى لاعبي الكاراتيه.
- فاعلية المقياسين الذي تم بناؤه في الدراسة الحالية لقياس الذكاء الانفعالي والتفكير الابتكاري لدى لاعبي الكاراتيه.
- يتمتع لدى لاعبي الكاراتيه بمستوى الذكاء الانفعالي والتفكير الابتكاري عالي.
- هناك علاقة بين ارتباطية موجبة بين الذكاء الانفعالي والتفكير الابتكاري.

---

\* مدرس دكتور بقسم نظريات وتطبيقات رياضات المنازلات كلية التربية الرياضية للبنين جامعة بنها

# **Emotional intelligence and its effect on the innovative thinking of karate players**

**Dr. Ahmed El-Sayed Abdel Salam \***

The research aims to identify emotional intelligence and its impact on the innovative thinking of karate players. The researcher used the descriptive approach with its steps and procedures using the survey method, due to its suitability to the nature of the research. On a sample of (110) players, the exploratory study was also conducted on a sample of (20) players from the same research community and outside the main sample, **and the most important results were:**

- The results of the arbitrators' sincerity showed the agreement of opinions about the dimensions of the emotional intelligence scale (5) dimensions, and the agreement about the content of the phrases (50) phrases.
- The results of the arbitrators' sincerity showed the agreement of opinions about the dimensions of the scale, innovative thinking (3) dimensions, and the agreement about the content of the phrases (37) phrases.
- The effectiveness of the two scales that were built in the current study to measure emotional intelligence and innovative thinking among karate players.
- The effectiveness of the two scales that were built in the current study to measure emotional intelligence and innovative thinking among karate players.
- Karate players have a high level of emotional intelligence and innovative thinking.
- There is a positive correlation between emotional intelligence and innovative thinking.

---

\* Doctor teacher, Department of Theories and Applications of Combat Sports, Faculty of Physical Education for Boys, Benha University